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amb vies obertes però sense una oferta de 
formació, un camp en què Menorca sí pot 
ser competitiva. 

3r La formació ocupacional que mun-
ten les institucions públiques, avui repar-
tida en diferents llocs no específics, i que 
no estiguin vinculades amb les famílies 
professionals d’FP existents, podria ser 
també una oferta per a adults a encabir 
ben organitzada as Castell. 

4t Que les inversions educatives prio-
ritzin l’efecte de suposades dinamitza-
cions de l’economia local més que els be-
neficis evidents per a la població jove i 
les seves famílies del municipi no sembla 

prudent (economicisme de poc recorre-
gut?), quan el pes d’aquestes suposades 
dinamitzacions té poc d’empíric. I mala-
ment quan l’economia ha de recórrer al 
suposat consum que farà una també su-
posada demanda forçada d’estudiants 
que han de venir d’altres municipis de 
Menorca. 

5è Els efectes de centres integrats per al 
conjunt de Menorca sí són una certesa, 
però potser no ho és la fórmula d’un ma-
cro centre as Castell. Perquè oblida per 
sempre més els estudiants de l’ESO del 
poble. Perquè tanmateix serà insuficient 
per acollir gran part de famílies profes-
sionals. Perquè no és el camí més d’acord 
amb la comunitat educativa insular que 
aposta per diferents centres integrats en 
convivència amb els centres de se-
cundària actuals. 

6è Separar l’ESO de l’FP és més un re-
curs organitzatiu que menysté un contac-
te obert entre estudiants que creiem fona-

mental. L’FP encara hauria de guanyar 
molt més alumnat. Que l’alumnat d’ESO 
conegui i prestigi constantment el que 
fan els seus companys més grans en l’FP 
és la millor promoció, molt per sobre de 
visites anuals i el màrqueting habitual, 
ens ho demostren les experiències en cen-
tres concertats. 

✒ ENCARA QUE, un cop més, l’actuali-
tat d’aquesta separació pot semblar més 
moderna, la història de la generalització 
de la secundària ens diu que la separació 
no va ser una bona opció en el passat. La 
certesa és total que l’FP i el BUP per vies 
diferents va ser nefasta i va causar gran 
part dels problemes que dècades després 
encara arrossegam. És trist no ser cons-
cients de les errades constatades i sobre-
valorar suposicions de culte a la moder-
nitat. 

7è Els centres integrats d’FP convivint 
amb l’ESO és avançar que els centres si-
guin un reflex de la societat. Que en els 
centres de secundària es formin jovenets, 
joves i adults és apostar per allò que tan-
tes vegades s’ha predicat que els centres i 
la societat han de ser permeables a una 
influència recíproca. Persistir en fer de 
l’educació un lloc apart, aïllat respecte 
del treball i el saber del seu entorn, és 
purament comoditat de gestió però re-
trògrad com a societat educadora. 

8è No són qüestions menors que: cada 
dia l'alumnat d'ESO des Castell hagi de 
transportar-se a Maó, tots els anys. Que 
un nombre molt gros d'alumnat de cicles 
de la resta de pobles i urbanitzacions 
s'hagués de transportar as Castell. Du-
rant dècades. Encara ara, el transport es-
colar de la secundària obligatòria no està 
exempt de dificultats. El transport de lí-
nia que empra la secundària no obli-
gatòria (FP i batxillerat) que cobresqui 
amb facilitats totes les opcions de l’alum-
nat que ha de baratar de poble no és una 
realitat. Tant de transport, potser no im-
prescindible, té poc de sistema eficient. 

9è La iniciativa de Sant Lluís d’oferir 
l’ESO al poble i la conquesta de l’IES 
des Castell podrien ser una oportunitat 
per replantejar i millorar l’oferta de la 
secundària a Maó, amb una redistribu-
ció de funcions entre instituts, que po-
dria estar d’acord amb part de les mi-
llores de l’FP.

Una decisió immediata sobre 
l’FP, especialment sobre el cen-
tre des Castell, seria desitjable 
que contingués el màxim de 

certeses i que no respongués només a allò 
que políticament s’havia decidit en el 
passat, amb bones intencions, però sense 
comptar amb la comunitat educativa. No 
es tracta de ser desconsiderats amb la re-
presentativitat política, sinó d’afinar les 
decisions que tristament avui la política 
pren d’una forma parcial, i a vegades em-
pesa per causes concretes amb con-
seqüències molt generals. 

1r L’alumnat d’ESO des Castell estu-
diant al mateix poble, avui que les meto-
dologies cerquen un enriquiment mutu 
entre capital humà i entorn vital, té un 
valor cultural que potser els «economis-
tes» de la proposta de la conselleria no 
saben comptar. El principal dels recursos 
és el capital humà, i quant més vinculat 
amb l’entorn, millor. Empènyer els jove-
nets des Castell cap a Maó sí o sí, en 
aquests moments que existeix una alter-
nativa, té un cost d’oportunitat immens. 
Té un lectura i una interpretació poc edu-
cadora. 

2n L’FP de Menorca necessita enfortir-
se amb ofertes noves. Tothom ho admet. 
Una alternativa seria emprar el centre des 
Castell per oferir mòduls d’FP de famílies 
professionals noves, actuals i amb futur 
en les properes dècades. Les que seguei-
xen són unes poques propostes només 
com exemples que hi ha camí en aquest 
sentit: Energia i aigua, sostenibilitat en 
general, són professions estratègiques per 
als propers anys. Però indústries ali-
mentàries també, en una Menorca en què 
aquesta producció té un pes històric i vo-
luntat clara de continuïtat. Artesanies no 
gràfiques, el valor afegit de la producció 
humana no industrial és un altre camí de 
les alternatives econòmiques d’una reser-
va de biosfera, el capital humà que ema-
na de bones mans i creativitat serveix per 
a quasi tot. Es tracta d’un camp de gene-
ració de riquesa en una escala diferent, 

4a Volta a Menorca 
solidària per relleus 
 El passat cap de setmana, els 
dies 24 i 25 de maig, les Tortugues 
Runners Menorca vam dur a ter-
me una nova edició de la Volta a 
Menorca solidària per relleus pel 
Camí de Cavalls, l’objectiu de la 
qual és combinar esport i solidari-
tat i d’aquesta manera recaptar 
fons a benefici de l’associació As-
panob. 

Per quart any consecutiu, la 
Volta 2024 ha estat tot un èxit, i 
hem comptat amb la participació 
de més de 100 persones que van 
participar en els diferents relleus 

per donar la volta sencera a l’illa 
pel Camí de Cavalls, i que a més 
van fer aportacions solidàries.  

El punt de partida i d’arribada 
va ser la plaça des Pins de Ciuta-
della.  El primer relleu va co-
mençar a les 22 h del vespre, amb 

tota una nit per endavant amb la 
companyia de la lluna (quasi) ple-
na i les moltes estrelles que brilla-
ven al cel. Una vintena de runners 
valents van córrer en aquesta par-
tida emocionant i emotiva, i es 
van anar rellevant per passar tota 
la nit pel salvatge nord menorquí. 

Amb l’arribada del dia, sense 
aturar, van ser altres els corredors 
i corredores que van participar en 
aquesta iniciativa solidària, to-
thom amb un somriure i amb un 
gran esperit de germanor i com-
panyerisme. I així vam anar fent 
camí, passant quilòmetres i vol-
tant tota l’Illa per completar els 
185 km de recorregut. 

Quan vam arribar a Cala Blan-
ca vam fer el darrer tram fins a 
Ciutadella a peu, caminant, un re-
lleu molt concorregut i amb la 
companyia de tres cavalls. Devers 
les 20 h arribàvem al punt final de 
la Volta, la plaça des Pins, amb la 
rebuda sorpresa d’uns quants mú-
sics que van tocar cançons popu-
lars de les festes que ja s’atraquen 
i una bereneta final per tots els 
presents a càrrec de les Tortugues 
Runners i Aspanob. 

Com a promotors i organitza-
dors d’aquesta Volta solidària, 
que organitzam de manera total-
ment altruista, volem donar les 
gràcies a tots els que hi han parti-

cipat, ja sigui corrent, caminant, 
ajudant en algun avituallament o 
fent alguna aportació solidària 
(durant el mateix recorregut o per 
bizum o tranferència). Esteim 
molt orgullosos de comunicar que 
hem aconseguit recaptar un total 
de 2.722,22 €, que ja hem entregat 
a Aspanob.  

Un any més, idò, hem col·labo-
rat per una molt bona causa i hem 
posat el nostre granet d’arena per 
ajudar una associació com Aspa-
nob.  

Esport, germanor, salut i solida-
ritat! 
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HOTELES

Hace años que se prohibió 
el alquiler turístico en 
Mallorca (con algunas ex-
cepciones) y ya entonces 

escribí mi percepción sobre este 
asunto. Hoy el tema de moda es la 
saturación (causa risa cómo las ma-
sas se mueven en una dirección o en 
otra a rebufo del dictado de quién 
sabe qué) y, por arte de birlibirlo-
que, el alcalde de Palma se saca de 
la manga una serie de medidas que, 
a su entender, contribuirán a desin-
flar la sensación de masificación 
que sufren los palmesanos. La me-
dida lógica y elemental es, por su-
puesto, reducir a la mitad el núme-
ro de plazas hoteleras, pero eso está 
muy lejos de los intereses de quie-
nes, en realidad, gobiernan estas is-
las. Por eso, como era de prever, el 
alcalde pepero ha dirigido el dedo 
acusador a todos los sectores que 
hacen pupa al fabuloso negocio ho-
telero: coches de alquiler, cruceros y 
apartamentos turísticos. Así, quien 
manda en Palma se deshace de un 
plumazo de toda la competencia 
que desde hace unos años le duele 
al sacrosanto sector hotelero. Re-
cuerdo que hace tiempo publicamos 
un reportaje sobre lo curioso que re-
sultaba que siendo Mallorca una is-
la que recibe millones de turistas al 
año, en cambio Palma fuera un des-
tino turístico en la orilla. Venían tu-
ristas, claro, pero casi solo cuando 
salía un día nublado y en las zonas 
pujantes se descartaba el plan de 
playa. Años después, la apertura de 
la capital a la instalación de decenas 
de hoteles ha provocado que se ha-
ya convertido en un destino predi-
lecto por sí misma. Muchos se felici-
taban, el dinero corría a mares, la 
oferta complementaria se multipli-
caba, llegaban miles de nuevos resi-
dentes y el ayuntamiento se inflaba 
a cobrar impuestos. Quizá nadie 
pensó que eso traería también con-
secuencias nefastas.
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